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Com la majoria de la població
estic convençuda que l'educació
i la cultura són cabdals perquè
les persones i les comunitats pu-
guin desenvolupar-se. Són dos
drets bàsics que cal protegir,
perquè la vitalitat cultural i edu-
cativa d’una societat són el ter-
mòmetre del nivell participatiu i
lliure dels ciutadans. 

L'escola catalana ha tingut i
té un paper clau a l'hora d'edu-
car. Tot el professorat i el Depar-
tament d’Ensenyament de la
Generalitat ens hem esforçat per
mantenir la qualitat i la moder-
nitat pedagògica i també hem
treballat molt per estar en cons-
tant evolució i aconseguir que
els nostres alumnes i, per tant, la
nostra societat cada cop estigui
més cohesionada i que aposti
per la igualtat en tots els àmbits. 

Malgrat tots aquests esfor-
ços, l’Estat saboteja tots els in-
tents de millorar el sistema i
sotmet a un setge permanent
les lleis catalanes d’Educació.
Per què? Perquè potser no asse-
guren la millora dels sistemes
d’aprenentatge? No, perquè
l’Estat s’ha fixat com a únic ob-
jectiu a Catalunya acabar amb
la immersió lingüística, una po-
lítica que té el suport d’una
gran majoria en aquest país.
Però a l’Estat li és igual la demo-
cràcia i li són iguals els relativa-
ment bons resultats educatius
catalans a l’informe PISA, per-
què l’Estat actua mogut pel na-
cionalisme espanyol. 

La identitat de la nostra so-
cietat evoluciona contínua-
ment i per aquest motiu hem
d'incloure i acollir les diverses

expressions culturals que co-
existeixen al nostre territori. Si
gaudíssim de la capacitat de
tenir els serveis públics que ge-
nera la nostra riquesa tindríem
un sistema educatiu de més
qualitat, més integrador i més
equitatiu, pel simple fet que
podríem gestionar més i millor
els nostres diners i no hauríem
d'estar pendents cada mes si
arriba a temps i amb la quanti-
tat suficient la transferència de
l'Estat.   

Amb la independència no
es resoldran tots els proble-
mes i segurament també hi
haurà equivocacions, però es
podrà donar resposta a les ne-
cessitats de la societat cata-
lana i fer tot allò que l’Estat
espanyol, amb les seves políti-
ques, no deixa fer. La cultura i

l’educació són dos béns co-
muns que cal preservar i que
han de quedar ben establerts
en la nova Constitució cata-
lana. Ja hem esgotat els esfor-
ços de reformar l’estat
espanyol, això és perdre el
temps. Han estat 300 anys d’in-
tents i no ho hem aconseguit.
La nostra paciència s'ha acabat
i només demanem que mit-
jançant les urnes, el poble ca-
talà pugui decidir si dóna o no
suport a la independència. 

L’alternativa és anar supor-
tant els alts costos de la depen-
dència amb Espanya i
quedar-se com fins ara: amb un
gran dèficit fiscal, una manca
d’inversions per part de l’Estat,
canvis constants de les lleis
educatives, l’ofegament finan-
cer de la Generalitat derivat

d’un finançament inadequat i
un llarg etcètera de greuges.

Jo vull construir un futur
millor per al nostre país, i tu?

Assumpció Castellví Auví
Professora, Psicopedagoga

i Pedagoga

Opinió Posem-hi atenció
Si Catalunya gaudís de la capacitat de tenir els serveis públics que genera la seva riquesa,

tindríem un sistema educatiu de més qualitat, més integrador i més equitatiu
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El passat 19 de juny els Mossos
d’Esquadra detenien Juan Carlos
Ramos, regidor socialista de Sant
Adrià de Besòs. Ramos hauria
desviat presumptament fons pú-
blics destinats a la vigilància de pi-
sos buits del Consorci de la Mina.
Els diners haurien anat a parar a
mans d’un altre dels detinguts,
conegut com a Tío Cristina, que
hauria delegat la vigilància a em-
preses irregulars gestionades per
suposats clans gitanos.

Una pràctica que és un secret
a veus a la Mina, on és habitual
trobar cartells que anuncien la vi-
gilància dels clans en pisos públics
o obres privades, tot i que des de
la detenció de Ramos i des que han
aparegut els primers reportatges
abordant el tema a la premsa són
menys visibles. Més enllà de les su-
posades irregularitats en la gestió
de pisos públics, els clans fa temps
que controlen la seguretat de di-
verses obres en aquest barri, sovint
a través de la intimidació. A la
Mina tradicionalment s’han re-
partit el territori. Els veïns, quan
ningú els sent, acostumen a em-
prar la paraula “màfia” per referir-
s’hi. Mai en veu alta, per por a les
represàlies. I més després que la
detenció de Ramos hagi derivat en
diverses situacions tenses, com l’o-
cupació massiva de pisos buits de
titularitat pública que es va produir
al barri el juliol i que encara con-
tinua. Una ocupació organitzada
pels mateixos clans que durant
molt temps s’han encarregat de vi-
gilar els pisos que ara usurpen.

Més enllà del barri de la
Mina, però, la presència de car-
tells amb el nom de suposats
clans també es pot comprovar en
obres de Barcelona i d’altres mu-
nicipis de l’àrea metropolitana,

com ara Badalona, l’Hospitalet o
Tiana, entre molts altres.

AL CENTRE DE BARCELONA
Carrer Joaquim Pou número 2,
barri Gòtic (Barcelona). En aquest
petit carrer que toca a la Via Laie-
tana de la capital catalana s’hi està
construint un hotel. 

Les obres les fa una de les
constructores més importants
de Catalunya –el 2016 va ingres-
sar 376 milions d’euros–. A la fa-
çana s’hi poden veure cartells
amb el nom d’un dels clans de la
Mina acompanyat d’una bande-
ra gitana. Aquest mitjà s’ha posat
en contacte amb la constructora
per preguntar sobre la qüestió. La
resposta –feta per una treballa-
dora del departament de comu-
nicació i per correu electrònic– ha
estat que desconeixen la situació.
Preguntats, en un segon correu,
per quina és l’empresa que fa la
vigilància a les obres de l’hotel –i
si la mateixa té l’autorització ad-
ministrativa i està inscrita al re-
gistre d’empreses de seguretat–
ja no hi ha hagut resposta.   

Un altre exemple. Cantonada
entre els carrers Roger de Flor i
Rosselló, també a Barcelona. Allà
el Consorci d’Educació hi fa una

nova escola. A la tanca que separa
les obres del carrer hi ha dos car-
tells, altre cop amb una inscripció
i els colors de la bandera gitana. El
nom coincideix amb el d’un clan
desarticulat fa tres anys que con-
trolava el tràfic de droga a Vilade-
cans. Fonts del Consorci es limiten
a dir que aquesta ‘empresa’ –ho es-
criuen així, entre cometes– està
contractada per la constructora, la
qual “sol·licita els serveis de vigi-
lància que considera oportuns”. El
mateix argument que utilitzen en
el cas de les obres de l’institut Vi-
ladomat, també a l’Eixample.

Qui tampoc aclareix la situació
és la promotora d’una obra de l’a-
vinguda Onze de Setembre de Tia-
na, on el nom del cartell també
coincideix amb el del clan de Vila-
decans desarticulat fa temps.

RESIGNACIÓ SINDICAL
Exemples a banda, qui coneix bé
aquesta realitat és Sergio Sánchez,
d’ADN Sindical Seguridad y Ser-
vicios de Cataluña. Aquest sindicat
va ser l’encarregat de denunciar a
la conselleria d’Interior, l’any 2012,
que a la Mina s’estaven contractant
empreses que no tenien autoritza-
ció. En declaracions a aquest mit-
jà, Sánchez alerta que a la vigilàn-

cia d’obres “tothom sap què passa
des de fa molts anys, però ningú fa
res”. Al mateix temps, lamenta
que “les empreses privades saben
qui contracten, però si això ja es va
permetre amb edificis públics en-
tre el 2012 i el 2016, imagina’t en
el cas de les obres privades”. Les
empreses de les quals parla Sán-
chez no tenien l’autorització per fer
la vigilància, tal com marca la Llei
5/2014 de seguretat privada i va
avançar en el seu moment el diari
Ara. I és que  una cosa és donar d’al-
ta una societat limitada –com sí que
fan alguns d’aquests suposats em-
presaris de la seguretat privada– i
una altra és tenir els permisos i com-
plir la llei per fer aquesta tasca.

INTIMIDACIÓ
Un arquitecte que fa molts anys
que dirigeix obres arreu de l’àrea
metropolitana, i que prefereix
mantenir l’anonimat, confirma a
aquest mitjà que la vigilància d’o-
bres per part de presumptes clans
és una pràctica estesa. De fet, ex-
plica que “són els mateixos clans els
que van a l’obra i pregunten al
constructor: ‘Oi que necessiteu
seguretat?’”. “Si els dius que no”,
afegeix, “ja saps que l’endemà no
hi trobaràs res”. Aquest arquitec-

te posa d’exemple un cas de fa anys
al barri del Gornal, a l’Hospitalet,
que recorda bé perquè va viure els
fets de primera mà. “Es tractava
d’una obra pública d’arranjament
d’una zona del barri”, explica.
“Quan quedava molt poc per fina-
litzar els treballs van donar la vi-
gilància per acabada. L’endemà van
desaparèixer els bancs que s’havien
de posar a la zona”, recorda. El
constructor de l’obra, que també
demana mantenir l’anonimat, ho
confirma i afegeix que sovint “tot
queda en l’economia submergida”.
Altres empreses sembla que pre-
fereixen abandonar l’obra abans de
córrer aquest risc, com hauria
passat a Sant Roc (Badalona) l’a-
bril passat, quan una constructo-
ra va retirar-se d’un projecte públic
per motius d’“incivisme”.

Tot i aquest panorama, no
sembla que es pugui posar fi a
aquesta realitat. Les empreses
haurien de denunciar els fets, però
això no passa. “Si no rebem cap de-
núncia, no hi pot haver una in-
vestigació”, diuen els Mossos d’Es-
quadra. De fet, la investigació de la
Mina va començar en el marc
d’una operació antidroga. El gre-
mi de promotors també fa silenci
i, mentrestant, tot segueix igual.

A. Merino / A. Nadeu / A. Ribas
BARCELONA

Qui vigila les obres?
» Cartells de suposats clans gitanos proliferen en obres d’arreu de Barcelona i l’àrea metropolitana
» Un arquitecte i un constructor relaten casos d’intimidació dels clans per aconseguir la vigilància

Dos dels casos d’obres amb cartells de vigilància de suposats clans gitanos que apareixen en aquest reportatge. Fotos: Línia
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REFERÈNDUM4El camí cap a l’1-O s’es-
curça. Queda menys d’un mes perquè els ca-
talans siguin cridats a les urnes per dir si vo-
len que Catalunya sigui un Estat indepen-
dent en forma de república. Després de les
vacances arriba l’etapa de l’acceleració final.

Aquesta acceleració tindrà el 6 de se-
tembre un episodi clau. És quan està pre-
vist que la llei del referèndum es tramiti i tiri
endavant després d’una reunió extraordi-
nària que la mesa celebrarà abans del Ple.
L’objectiu de Junts pel Sí i la CUP és evitar
que la tramitació se suspengui abans de ser
debatuda i votada. La situació, un punt ro-
cambolesca, va ser justificada per la porta-
veu de Junts pel Sí, Marta Rovira, pel fet que
“estem en una situació que no és normal”.
Per la seva banda, el PSC, Ciutadans i el PP
van anunciar que marxaran de l’hemicicle
quan es voti la llei. Per la seva banda, és molt

probable que Catalunya Sí Que Es Pot opti
per donar llibertat de vot als seus diputats.

RETIRADA D’URNES?
Sigui com sigui, que l’1-O estigui a tocar no
vol dir que la votació estigui més a prop de
fer-se. I és que la situació es podria complicar
si el govern espanyol porta a terme l’ame-
naça que la vicepresidenta Soraya Sáenz de
Santamaría va verbalitzar el 4 de setembre
a la Cadena Ser. Sáenz de Santamaría va afir-
mar que l’executiu de Mariano Rajoy actuarà
amb “proporcionalitat” i “fermesa” per im-
pedir que els catalans votin durant l’1 d’oc-
tubre.  “No diré al senyor Puigdemont què
és el que faré per retirar-li les urnes”, va dei-
xar anar la vicepresidenta espanyola, que no
es va aturar aquí i va recordar al president
català que la seva suspensió també es con-
templa, ja que això “està previst a les lleis”.

Després de les paraules de Sáenz de San-
tamaría, l’endemà van ser els caps dels fis-
cals i dels jutges, els dos màxims represen-
tants de l’estament judicial espanyol, els que
es van comprometre a defensar “la unitat
d’Espanya”. En l’obertura de l’any judicial,
José Manuel Maza, fiscal general de l’Estat,
va prometre que perseguirà la “desraó in-
dependentista”. Al seu torn, el president del
Consell General del Poder Judicial, Carlos
Lesmes, va dir que garantirà la continuïtat
de la “pàtria comuna i indivisible de tots els
espanyols”.

EL GOVERN RESPON
La resposta a les paraules de Maza i Lesmes
no es va fer esperar. El Govern, després d’u-
na reunió abans de la data clau del 6 de se-
tembre, va defensar que la celebració de l’1-
O no implica cap il·legalitat. El portaveu de

l’executiu català, Jordi Turull, va afirmar en
roda de premsa que “convocar un referèn-
dum no és delicte” i va recordar a Maza que
l’any 2005 el Congrés va decidir, amb la llei
2/2005, despenalitzar la convocatòria d’un
referèndum. Per últim, Turull no va voler es-
pecificar si el Govern signarà el decret de
convocatòria del referèndum si hi ha una
suspensió immediata de la llei per part del
Tribunal Constitucional.

FIANÇA DE 5,12 MILIONS
Mentrestant, el 5 de setembre el Tribunal
de Comptes va citar per al 25 del mateix
mes Artur Mas, Joana Ortega, Irene Rigau
i Francesc Homs perquè abonin una fian-
ça de 5,12 milions d’euros per les despeses
del 9-N. En paral·lel Junts pel Sí i la CUP
van convocar, per sorpresa, un Ple ex-
traordinari per al 8 de setembre.

MANIFESTACIÓ4“Aquest Onze de Se-
tembre encarem la mobilització més trans-
cendent de la història del país: la Diada del
Sí”. Així anuncia l’Assemblea Nacional Ca-
talana (ANC) la manifestació que ha pre-
parat enguany per a la Diada i que vol om-
plir el passeig de Gràcia i el carrer d’Ara-
gó de Barcelona per fer un immens signe
Més, “símbol de totes les oportunitats del
nou Estat en forma de república que ens
espera a les paperetes del referèndum”.

La mobilització tindrà dos epicen-
tres: la cruïlla entre el Passeig de Gràcia i
el carrer d’Aragó i Plaça de Catalunya, però
s’estendrà fins al carrer de Casanova pel
Sud, els Jardinets de Gràcia per l’oest, el
Passeig de Sant Joan pel nord i la Plaça de
Catalunya per l’est. Els quatre braços es di-

videixen en 48 trams i cada tram corres-
pon a una comarca.

Com ja és habitual en les mobilitzacions
de l’ANC, l’entitat convoca tothom a les 16h
al seu tram. Entre les 16h i les 17h, la mú-
sica, la cultura popular i els castells dona-
ran ambient i entreteniment. A les 17h es
començaran a desplegar 4 pancartes als ex-
trems dels eixos. A la Plaça de Catalunya
es desplegaran diverses pancartes més
petites de forma simultània. A les 17:14h,
les pancartes començaran a avançar cap al
punt central per damunt dels assistents. Al
seu pas, els assistents es posaran la sama-
rreta de la Diada del Sí –groc fluorescent–,
provocant un joc de colors. Un cop hagin
arribat al centre, es veurà un enorme sig-
ne Més (+) fluorescent des del cel.

La Diada del Sí

» Recta final per a la celebració de l’1-O, que el 6 de setembre podria tenir la seva llei tramitada
» Santamaría amenaça amb la retirada d’urnes mentre l’executiu català diu que la convocatòria és legal

L’hora de la veritat
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Parlen els
veïns

Chus
“Tothom va estar a
l’altura. La reacció
va ser molt bona.
Només tinc bones
paraules per als
Mossos, els Serveis
d’Emergències i els

ciutadans que van ajudar. El problema és
que després s’ha intentat polititzar i és
quan s’ha espatllat una mica.”

Alex
“Molt bona. Havien
passat molt poques
hores de l’atemptat
i cal aplaudir tota
l’ajuda i el “disposi-
tiu” que es va orga-
nitzar per ajudar,

des dels particulars fins a les institucions.
Tothom s’hi va bolcar, que era el que ca-
lia fer en aquell moment.”

David
“Ja han passat uns
dies, però el que
més m’agrada és
que noto que la gent
no té por. No he no-
tat canvis entre el
que la gent i els tu-

ristes feien abans. Per desgràcia, crec que
tothom és conscient que això pot passar
en qualsevol moment a qualsevol lloc.”

Clara 
“La valoro positiva-
ment, perquè aquell
dia vaig percebre
molta unió, que era
el que calia. Això
segurament servirà
per reforçar-nos.

També hem rebut mostres de suport
d’arreu del món. Crec que Barcelona és
una ciutat estimada a tot el planeta.”

Com valores la reacció dels barcelonins després de l’atemptat a la Rambla?
per Toni Enguix

per Salvi Pardàs

Aunque no lo digan, el PP i
C’s también están en campa-
ña. Su objetivo, fomentar la
abstención al referèndum e
invalidar el resultado. Sin
ningún argumento capaz de
competir con el independen-
tismo, su estrategia se basa en
la provocación, la persecución
arbitraria, la intoxicación me-
diática, la represión judicial y
policial, el sabotage a los ser-
vicios públicos o el insulto
para crispar los ánimos e im-
pedir un debate sereno. 

Esta es la democracia y el
respeto a las leyes que nos

quieren vender? Incapaces
de proponer ningún proyec-
to político seductor lo fian
todo al juego sucio de crimi-
nalizar a la desesperada al
oponente. Se ha llegado a un
punto que incluso los que no
son independentistas acaba-
rán votando “sí” como única
vía de escapar de tan indigno
trato. La jugada no les saldrá
bien porque en ningún refe-
rèndum de independencia se
ha establecido un mínimo de
participación, precisamente
para evitar el boicot de los
partidarios del “no”.

Un diari participatiu

4En campaña

@XavierRibalta1: Els atacaran per terra,
mar i aire (incloent-hi la caverna mediàtica).
Nosaltres seguim endavant, a omplir els
carrers per la Diada i les urnes. 

@quinfernandez: Yo, que soy andaluz y
vivo en Andalucía, no tengo que decidir
el futuro de Catalunya. No deciden 47
millones, deciden los catalanes.

@srmanel: Pompeu Fabra no va acceptar
la paraula "botxorno" perquè no va 
viure un estiu de canvi climàtic ni un
mercat de fitxatges de Bartomeu.

Opinió en 140 caràcters

Un diari plural

per Marc Antònio i Llobet

4Fraxinus, el teu forat t’espera

Viure en una plaça és molt inte-
ressant. És viure obert al món. Les
quatre parets que ofereix qualse-
vol tipus pis com a habitatge,
tant fa com es col·loquin els en-
vans interiors, sempre queden li-
mitats per quatre parets i en el mi-
llor dels casos, tenen una finestra
o un balcó com a vies de comu-
nicació i accés amb l’exterior,
ambdós tipus de forats són molt
pràctics per saber què passa fora
de la gàbia on vivim, la que pa-
guem a preu d’or. 

Tenir vistes a una plaça té més
avantatges, es miri com es miri. La
primera i més important és que
som davant d’una gran obertura
a l’espai i a la claror. Parlo en po-
sitiu i sempre que la plaça ja es-
tigui acabada de fer i moblada. No
és el mateix en canvi, quan aques-
ta plaça està en obres per ade-
quar-la a nous projectes urba-
nístics, en teoria pensats i estu-
diats per millorar l’aspecte i la seva
funció com a plaça. Quan hi ha
obres, el temps costa de passar.
Les obres sempre duren més
temps del fixat i tot plegat et
sembla una eternitat. 

La plaça Marià Brossa de
Sant Andreu, per cert, algun dia
haurem de reivindicar aquest
Marià, un gran personatge com-
pletament desconegut pels habi-
tants del barri, qui a part de ser un
gran pedagog, mestre, escriptor,
industrial, va ser alcalde de Sant
Andreu l’any 1869. Bé, doncs
aquesta humil plaça, amb el seu
nom, va ser objecte de reformes
el tercer trimestre del 2014. 

Mentre les obres van durar no
vam tenir ni pau ni tranquil·litat
a la plaça. Semblava que estàvem
en zona de guerra, per buscar un

semblant gràfic i ràpid pel soroll
i aspecte que presentava.

L’antic encant de la nostra pla-
ça, si és que en tenia algun, ja ni
recordem quin era. El nostre pai-
satge diari es va convertir en un
escenari on l’activitat frenètica de
les obres anava passant davant
nostre: limitacions de pas, tan-
ques, taulons per poder entrar a
les cases, camions de gran tonat-
ge, excavadores, martells hi-
dràulics, discos xisclant al tallar les
pedres a mida, soroll i pols, vehi-
cles per asfaltar, piconadores,
camions formigoneres, munta-
nyes de sorra, llambordes, grues
per tallar els arbres i camions per
retirar-los... i uns altres camions
que anaven eliminant les restes i
brossa a mesura que els antics
components es destruïen que ca-
lia retirar perquè no molestessin.
El punt final de les obres va ser
amb la fixació de cinc cadires,
quinze fanals de llum de led i deu
arbres joves que substituïren els
antics plataners gegants molt
malalts i malmesos, amb l’altura
fora de mida per les males podes
fetes i, pobres, encara donaven l’o-
xigen i ombra que podien. 

L’empresa constructora va
iniciar l’obra el 14 de setembre de
2014 i la finalitzava el 15 de gener
de 2015. En quatre llarguíssims
mesos es donava per acabada
amb un any de garantia. La ga-
rantia cobria alguna feina mal feta
o reclamació que pogués sorgir.
Complert aquest acord i termini
d’un any, l’empresa es deslligava
completament d’aquesta obra i a
partir d’aquell moment en enda-
vant l’Ajuntament serà qui repa-
rarà o replantarà el que faci falta.
Així va ser com van arribar els

Fraxinus de flor a la nostra plaça.
Se’ls va equipar amb temporit-
zadors soterrats de regatge con-
trolat, però com l’aigua no es
veu, doncs ningú no sabia si fun-
cionaven o no. La qüestió és que
dos dels Fraxinus, es van assecar
i la sequera i la set els va matar.

Davant d’aquesta situació, ca-
lia replantar-ne dos nous. Ara el
tema estava en mans de l’Ajun-
tament. Al districte tenim una flo-
ta o quadrilla que s’encarrega
dels jardins i les plantes, són els
verds del servei de Parcs i Jardins.
L’avís perquè actuessin el feia
via telèfon el dia 11 d’octubre de
2016. Van prendre nota, van as-
signar un codi al cas i van dir en
un missatge al mòbil que aviat co-
mençaria l’època de plantació,
però no deia quan es faria. Un nou
missatge el febrer de 2017 deia
que es replantaria un dels dos ar-
bres morts d’acord amb la dis-
ponibilitat de les espècies. Un
nou Fraxinus va ocupar el lloc
d’un dels morts. I l’altre? Ningú
sap donar-me raó del Fraxinus
que falta. Quan van plantar el pri-
mer, el jardiner del viver va dir
que d’aquests arbres mai en fal-
ta en estoc i va quedar sorprès que
només li fessin plantar un quan en
faltaven dos a la plaça.

Des d’aquí i a qui correspon-
gui: Si us plau, trobeu el Fraxinus,
sabem que està en algun lloc, sa-
bem que està esperant que el
plantin a Marià Brossa. Feu el fa-
vor de dir-li que els veïns l’espe-
rem amb ànsia, que el volem en-
tre nosaltres, que el trobem a fal-
tar. “T’estimem Fraxinus, t’espe-
rem fa molts dies arbre amic,
parlem de tu, Freixe de flor, i fins
i tot abans de conèixer-te”.
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NOUS DRETS4El Parlament
va donar llum verda el passat 12
de juliol, amb el vistiplau de totes
les formacions amb representació
a la cambra, a la Renda Garantida
de Ciutadania, una ajuda que
neix per garantir que tots els ciu-
tadans de Catalunya puguin fer
front a les despeses necessàries
tant del seu dia a dia com de les
persones que formen la seva uni-
tat familiar. 

La consellera de Treball, Afers
Socials i Famílies, Dolors Bassa, va
celebrar l’aprovació de la llei que
empara aquesta ajuda i va cons-
tatar que és la demostració que Ca-
talunya “és un país cohesionat”.
Des del Govern destaquen que  es
tracta d’una eina de país que ha de
permetre alleujar i corregir situa-
cions de pobresa i vulnerabilitat. En
aquest sentit, permetrà assegurar
els ingressos mínims de les perso-
nes amb dificultats i, al mateix
temps, impulsar la millora de les
condicions socials i laborals dels
ciutadans davant l’escassedat d’o-
cupació i la precarietat laboral. És
a dir, es tracta d’una ajuda que vol
combatre les desigualtats i garan-
tir una existència digna.

Amb la Renda Garantida, el
Govern es planteja, com a objec-

tiu final, la promoció de les per-
sones beneficiàries i el seu apo-
derament, per tal d’ajudar-les a su-
perar les condicions que les van
dur a necessitar aquesta prestació. 

I és que qui rebi l’ajuda, des-
taquen des de la Generalitat, hau-
rà de respondre de forma “activa,
compromesa i responsable” en
la superació de la situació de vul-
nerabilitat que viu, mitjançant un
itinerari d’inserció laboral que ga-
ranteixi la seva autonomia i inde-
pendència econòmica. 

I qui pot ser beneficiari d’a-
questa ajuda? Qualsevol persona
que tingui uns ingressos inferiors
a 564 euros al mes, que equivalen
al 85% de l’Índex de Renda de Su-
ficiència de Catalunya.  Per tant,
qualsevol persona que no dispo-
si de recursos o que els que tingui
no siguin suficients per afrontar el
seu dia a dia hi té dret.

El perfil de persones que poden
demanar la Renda Garantida de
Ciutadania són famílies de fins a
tres fills amb pocs ingressos, ciu-
tadans que treballen a temps par-
cial, famílies monoparentals on
l’adult no treballi o ho faci a temps
parcial –i cobri menys de 639 euros
al mes–, persones que percebin
menys de 564 euros al mes i les que
ja reben la Renda Mínima d’Inser-
ció, les quals passaran a cobrar, au-
tomàticament, la Renda Garantida
de Ciutadania [per a més informa-
ció veure el gràfic superior]. 

Per tal de demanar la Renda
Garantida de Ciutadania cal trucar
al 900 400 012 o visitar la pàgina
web www.rendagarantida.gen-
cat.cat, on s’informa dels requisits
per accedir a la prestació. Per po-
der iniciar els tràmits cal que els in-
teressats demanin cita prèvia.

La consellera Bassa va explicar
durant la signatura de l’acord amb
els promotors de la Iniciativa Po-
pular per a una Renda Garantida
de Ciutadania que no serà només
el Govern que decidirà qui ne-
cessita aquest ajut, sinó que ho
farà de la mà dels agents econò-
mics, socials i del tercer sector,
amb els quals anirà estudiant com
es va modulant la renda.

Renda Garantida:
tot el que has de saber

Els diferents perfils de persones que poden rebre la Renda Garantida de Ciutadania. Infografies: Oscar Murillo / Línia

www.rendagarantida.gencat.cat 900 400 012

És necessari
demanar cita prèvia

per iniciar els tràmits



| 8 líniasantandreu.cat Setembre 2017 Entrevista

Oriol Junqueras
Vicepresident del Govern de la Generalitat

“Estic totalment compromès amb l’àrea
metropolitana: els fets ho demostren”

Primera hora de la tarda. Depar-
tament de la Vicepresidència, a
la Rambla de Catalunya de

Barcelona. Cau un sol de justícia, però
el despatx del vicepresident Junque-
ras és un oasi climàtic. En un gest que
ens recorda un antic president, ens
pregunta amb detall d’on som i de-
mostra que es coneix el territori. Ens
rep tens, atabalat per una agenda
que treu fum. Però acaba relaxat,
amb aquell toc d’ironia que el carac-
teritza i que no perd ni en moments
transcendentals com aquest.

Creu que l’independentisme ar-
riba a la recta final de cara al refe-
rèndum de l’1 d’octubre havent
guanyat més suport a l’àrea me-
tropolitana?
Nosaltres fa molt temps que treba-
llem amb la vocació d’arribar a tot
arreu. En el meu cas concret, com a
exalcalde de Sant Vicenç dels Horts,
fa molt temps que em dedico a mi-
llorar les condicions de vida dels
ciutadans de l’àrea metropolitana
en particular. Estic convençut que
hem donat bons exemples amb la
nostra gestió, la nostra actitud i la

nostra manera de fer. I penso que
hi ha molta gent que comparteix
amb nosaltres que si aquest país
disposa de més eines, les podrem
aplicar molt millor.

Sembla que l’escull principal per
fer créixer aquest suport és la
por a la independència de part
de la població metropolitana.
No sé si la via unilateral per arri-
bar-hi hi ajuda gaire.
Nosaltres sempre hem estat parti-
daris de parlar i d’arribar a acords
amb tothom. Ens hi hem esforçat
molt perquè fos així, no només
amb l’Estat espanyol sinó també
amb agents públics i privats de
tota mena. És evident que el go-
vern espanyol no vol negociar
amb ningú. Mai. No vol parlar de
cap tema sota cap circumstància.
Per tant, és l’Estat espanyol qui tria
la via unilateral d’intentar impedir
l’exercici de la democràcia. 

I vostès la via unilateral d’inten-
tar exercir-la.
Tot el que fem nosaltres té un ca-
ràcter no només bilateral sinó, so-
bretot, multilateral. Estem en el
marc d’unes institucions europees,
d’un món global, complex. Nosal-
tres som uns gestors de multilate-
ralitat. També, entre altres coses,

perquè el nostre és un país molt
plural, molt multilateral en tots els
sentits. I, per tant, a nosaltres se’ns
trobarà sempre en la normalitat
democràtica, en la voluntat de ser-
vir la llei, els principis del dret in-
ternacional i els drets humans. En
tot cas, qui se situa molt sovint al
marge de la legalitat és un govern
que ha tingut un ministre de l’In-
terior que conspirava obertament
per rebentar el sistema sanitari del
nostre país. O per aixecar proves
falses contra ciutadans de Catalu-
nya. Nosaltres això no ho hem fet
mai. Per tant, em sembla que està
molt clar el paper de cadascú.

A la gent la preocupa la butxaca.
Suposem que el Sí guanya el re-
ferèndum i es vol tirar endavant
un Estat independent: Catalu-
nya estaria preparada per ga-
rantir les prestacions d’atur o les
pensions, per exemple?
Bé, en tot cas les prestacions so-
cials són una obligació d’aquell
que les ha recaptat i, per tant, l’Es-
tat espanyol té aquesta obligació
amb tots els nostres pensionistes,
per exemple. De la mateixa ma-
nera que la té l’Estat alemany o
francès amb aquella gent que ha
treballat a les seves respectives
economies. Ningú pot desdir-se

d’aquesta obligació, només faltaria.
D’altra banda, també és evident
que, malauradament, el govern es-
panyol ha polvoritzat, ha fet des-
aparèixer, el fons de reserva de la
Seguretat Social. 

D’acord, però jo li preguntava pel
que podrien fer vostès en el cas
d’una Catalunya independent.
Nosaltres estem en condicions de
garantir que mai no avantposarem
altres interessos als dels ciutadans,
especialment d’aquells que estan
en una situació de més necessitat,
com per exemple els pensionistes. I,
per tant, que el futur de les pensions
estarà molt millor en mans dels ciu-
tadans de Catalunya que no pas en
les d’un govern espanyol que, insis-
teixo, s’ha polit més de 60.000 mi-
lions d’euros que anaven destinats
als pensionistes d’arreu de l’Estat,
també òbviament als de Catalunya.

Parlant de diners, als alcaldes i al-
caldesses els preocupa el deute i
el finançament dels seus ajunta-
ments. Amb un Estat indepen-
dent seria millor que ara?
La primera constatació d’això que
em planteja és que el deute que la
Generalitat té amb els ajuntaments
ha millorat de forma aclaparadora
amb aquest Govern. I que si alguna

cosa caracteritza, entre altres, la
nostra gestió és precisament que
hem afrontat bona part dels nos-
tres compromisos amb el món mu-
nicipal, com també ho hem fet amb
les famílies, amb el conjunt dels
proveïdors... Hem reduït el termini
de pagament a menys de la meitat,
hem quadrat la tresoreria... Hem fet
coses que durant molt temps es
consideraven molt difícils de fer. I la
nostra voluntat és continuar actu-
ant amb la màxima responsabilitat
i compromís amb el món munici-
pal. Em sembla que ho hem de-
mostrat àmpliament arreu. Amb el
metro a l’Hospitalet, amb el tren a
Sabadell, a Santa Coloma de Gra-
menet, a Badalona... Al conjunt de
l’àrea metropolitana. Pagant bona
part d’aquest finançament que es-
tava pendent, impulsant obres... Per
tant, penso que els fets ens avalen.

Creu que s’han refet ponts amb
l’àrea metropolitana?
El que és segur és que jo estic to-
talment compromès amb l’àrea
metropolitana, entre altres coses
perquè en sóc un ciutadà més. Per
part meva, res més plaent que fer
ponts amb els meus conciuta-
dans. El compromís és absolut, en
aquest sentit. Però insisteixo: els
fets ho demostren cada dia.4

Arnau Nadeu
Fotografia: F. J. Rodríguez
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– A la gent li fa por la butxaca.
Les pensions, per exemple.
– Doncs el govern espanyol 
s’ha polit el fons de reserva.

– Un Estat català estaria 
preparat per garantir-les?
– El futur de les pensions
estarà molt millor en mans
dels ciutadans de Catalunya.

3Parlem de Barcelona. Aquí, als
districtes més cèntrics (Ciutat
Vella, Gràcia, Eixample i part de
Sant Martí i Sants), el tema estre-
lla és el turisme. Com veu aquest
debat? 
El turisme és una font de riquesa
inqüestionable. Però també és evi-
dent que planteja reptes molt re-
llevants en l’àmbit de l’habitatge,
de la mobilitat... I, per tant, hem de
ser capaços de reorientar una part
de la riquesa que genera precisa-
ment a resoldre alguns d’aquests
reptes que comporta. El que hem
de fer és preservar un model turís-
tic de qualitat i orientat sobretot a
augmentar la despesa per càpita
de cada turista. No ens podem
basar únicament en l’increment
del nombre de persones, perquè
els costos marginals tendeixen a
créixer. Hem d’intentar buscar
aquells elements que ajudin a fer
més qualitatiu aquest sector i dis-
tribuir millor aquesta presència de
turistes, no només en el si de la ciu-
tat de Barcelona, sinó en el seu en-
torn metropolità.

Pensar Barcelona en gran.
Exacte. Segur que hi ha moltes ciu-
tats metropolitanes que estarien
encantades de rebre una part d’a-
questa activitat turística. Per tant,
Barcelona ha de ser conscient que
és la punta de llança d’un àmbit
metropolità que va molt més enllà
del seu municipi. Ha d’assumir amb
plenitud i amb orgull benentès
aquest paper de capitalitat i de
centre d’una àrea metropolitana
que desborda àmpliament el seu
terme municipal. Ha d’assumir les

responsabilitats que això com-
porta, perquè també assumeix una
part molt rellevant dels beneficis
que se’n deriven. Dit això, si som ca-
paços d’aconseguir que aquest tu-
risme generi una aportació per
càpita més gran amb una distribu-
ció de la riquesa més equitativa, més
capil·lar en el territori, i que impulsi la
millora de les condicions de vida en
altres àmbits metropolitans, crec
que tots ens en sentirem satisfets.

De moment, però, el turisme fi-
gura com el principal problema
dels barcelonins. Creu que s’està
demonitzant el sector?
Del que estic convençut és que de-
monitzar, aquesta expressió que

no sé si m’agrada o no però que
vostè utilitza...

...I el conseller Vila, per exemple.
Jo m’he limitat a traslladar-li.
En tot cas vostè s’ha expressat així
i jo li recullo el terme. [Somriu i fa
una pausa]. Demonitzar qualsevol
sector econòmic que genera ri-
quesa i ocupació crec que és un
error. El que sí que hem de fer és
ser exigents amb la manera que
aquesta riquesa es crea, es distri-
bueix... El nostre objectiu és que
tothom visqui millor, que es generi
riquesa i que així augmenti la mus-
culatura fiscal del nostre país, la
qual deriva en recursos que des-
prés destinem als serveis públics
fonamentals, als hospitals i a les es-
coles. El que hem de buscar és la
manera d’equilibrar la presència
turística, d’evitar una pressió ex-
cessiva en determinats àmbits i de
procurar una distribució adequada
de la riquesa que es genera. Així ho
podrem fer compatible. 

Precisament, la distribució ade-
quada de la riquesa és la urgèn-
cia més important als districtes
menys cèntrics (Nou Barris i
part d’Horta i Sant Andreu). En
aquests barris són molts els que
ja no poden pagar ni el lloguer
de casa seva. 
Aprofito la referència a Sant An-
dreu, si m’ho permet, per explicar
que jo vaig néixer aquí, en concret
al carrer Servet, molt a prop de la
plaça Orfila i, per tant, del centre
del Sant Andreu poble durant
tants segles de la nostra història.
D’aquest Sant Andreu tan actiu
des d’un punt de vista industrial,
comercial... Amb un mercat de re-
ferència que, com altres de la ciu-
tat –i tornant al que comentàvem
abans–, potser es podria impulsar
com a centre d’atracció de turisme
o, en tot cas, de servei a la ciuta-
dania que hi viu...

... I, malgrat tot, amb emergèn-
cies habitacionals importants.
Sens dubte. Aquest és un tema que
ha de centrar la nostra atenció. Des
del Govern estem fent un esforç en
aquest sentit, per exemple amb
l’adquisició d’habitatges per posar-
los a lloguer social. 

També han fet un índex de refe-
rència de preus de lloguer. N’hi
ha prou amb això per frenar la
tendència a l’alça?
Bé, és un element més que, com-
binat amb altres, hauria d’ajudar a
donar un bon servei al conjunt de
la nostra ciutadania. També, en
aquest sentit, com millor sigui el
transport públic, més ampli serà el
radi urbà i més pressió es traurà
sobre els usos de la capital, com
ara l’habitatge. És per això que la-
mentem profundament les man-

cances del servei de Rodalies de
Renfe, perquè no hi ajuden gens.
Amb tot, torno a insistir en aquesta
idea de pensar Barcelona més
enllà del seu terme municipal. Pen-
sar en clau d’àrea metropolitana.
Moltes de les ciutats de la qual so-
vint havien quedat oblidades ara
s’estan integrant cada vegada més
en aquesta vida urbana. Aquest és
un bon exemple del model de Bar-
celona que molts volem.

L’alcaldessa Colau diu que el tu-
risme i l’habitatge són “temes se-
cundaris” per a l’actual Govern de
la Generalitat. Què li contesta?
Em sembla que els fets parlen per
ells mateixos i que el nostre com-
promís amb el benestar dels ciuta-

dans de Catalunya es demostra
cada dia en tots els àmbits, també
en els dos que ara ens ocupaven.
En tot cas, la nostra voluntat no és
la de contestar ningú, sinó la de
col·laborar amb tothom, comen-
çant per l’alcaldessa de la capital
del país.

Com veu la capital del país després
de dos anys de govern Colau? El
seu partit a nivell local en fa un ba-
lanç molt crític i a alguns districtes
com les Corts i Sarrià s’han viscut
fenòmens, com el de les okupa-
cions, que han aixecat força pol-
seguera.
Esquerra Republicana és un partit
absolutament compacte, això està
fora de dubte de qualsevol. Un par-
tit que està totalment compromès
amb el futur d’aquest país i amb el
de la ciutat de Barcelona en parti-
cular. Tenim un projecte de ciutat
metropolitana i de capitalitat, com li
remarcava anteriorment, inqües-
tionable. La nostra presència al con-
junt de l’àrea metropolitana és cada
vegada més rellevant i, repeteixo,
tenim un projecte de ciutat que
estem convençuts que és el millor
possible per a Barcelona.

Millor que el que defensa l’al-
caldessa Colau, per tant.
He dit el millor possible per a Bar-
celona. I encantats que, en el futur,
tothom pugui col·laborar amb
nosaltres a l’hora d’implementar
aquest projecte, el nostre, que
estem convençuts que és el millor
per a Barcelona, per a l’àrea me-
tropolitana i per a Catalunya.<

“Estem fent un esforç per comprar 
pisos per posar-los a lloguer social” 

“Hem de buscar la
manera d’equilibrar

la presència 
turística, d’evitar una

pressió excessiva”

“Barcelona ha
d’assumir amb

plenitud i orgull
benentès el paper

de capitalitat”
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SOCIETAT4L’Ajuntament ha pre-
sentat recentment els principals
punts amb problemes de neteja
a la via pública al districte i al con-
junt de la ciutat. En el cas de Sant
Andreu, el consistori ha localitzat
84 punts negres, que representen
una mica més del 10% dels que hi
ha a la ciutat, on la xifra és de 863.
Per barris, Navas (19) i la Sagre-
ra (17) són les zones del districte
amb més punts amb problemes
de neteja persistents.

Segons la tinent d’alcalde d’E-
cologia, Janet Sanz, es tracta  de
“punts crítics com contenidors
desbordats, papereres en mal ús,
presència de mobles i andròmi-
nes fora de l'horari de recollida”
i “excrements de gossos”, entre
d'altres. En el cas del districte, tal
com passa a Sants-Montjuïc i
Gràcia, la principal causa d’a-
questa brutícia és, segons ha de-
terminat l’Ajuntament, el mal ús
de contenidors i papereres. 

Després de Navas i la Sagre-

ra, els barris amb més punts
amb problemes de neteja són
Sant Andreu (16), la Trinitat
Vella (15), el Congrés i els In-
dians (9) i el Bon Pastor (8).
L’únic lloc on el consistori no ha
localitzat cap punt conflictiu és
al barri de Baró de Viver. 

CAMPANYA MUNICIPAL
Per tal d’aconseguir corregir
aquesta problemàtica, l’Ajunta-

ment va posar en marxa el pas-
sat mes de febrer una campan-
ya de sensibilització que, segons
expliquen des del consistori, ja
ha permès corregir males pràc-
tiques dels ciutadans, identificar
els comerços que no gestionen bé
els residus i que la percepció ciu-
tadana sobre la neteja hagi mi-
llorat. La campanya té un cos
d’informadors format per un
centenar de persones. 

El mal ús dels contenidors és la principal causa de la brutícia. Foto: Arxiu

Navas i la Sagrera són els llocs
amb més brutícia del districte

» Detectats 84 punts amb problemes de neteja al carrer
» L’Ajuntament té en marxa una campanya de sensibilització

La quarta edició del Jazzing
Festival ja escalfa motors

MÚSICA4Sant Andreu ja es
prepara per tornar-se a conver-
tir en la capital del jazz durant
uns dies gràcies a la celebració de
la quarta edició del Jazzing Fes-
tival, Festival de Jazz de Sant An-
dreu 2017, que es posarà en
marxa el pròxim 28 de setembre
i s’allargarà fins a l’1 d’octubre.

L’edició d’enguany compta-
rà amb convidats molt espe-
cials, com ara Joe Magnarelli,
Perico Sambeat i Christopher
Mallinger, que acompanyaran a
la Sant Andreu Jazz Band diri-
gida per Joan Chamorro, amb

un repertori nou que enregis-
traran en directe, per a l’album
Jazzing 7. 

Un any més Chamorro torna
a ser el cap visible d’una cita del
tot consolidada i, sobretot, molt
esperada per tots els amants
del jazz. En declaracions a Línia
Sant Andreu, Chamorro afir-
ma que “aquesta quarta edició
consolida del tot el festival i, de
fet, jo ja estic pensant en la cin-
quena”. Chamorro destaca que,
com els anys anteriors, “hi hau-
rà una bona combinació de mú-
sics catalans i internacionals”.

Queixes pel nou carril bici de
l’avinguda de Rio de Janeiro

MOBILITAT4El nou carril bici
de l’avinguda de Rio de Janei-
ro encara no ha entrat en fun-
cionament però ja ha aixecat
polèmica. I és que, tal com ha
informat Betevé, diversos con-
ductors de cotxe que acostumen
a circular per aquesta avinguda
han denunciat que la pèrdua
d’un carril de circulació està
provocant que es tardin uns 15
minuts per recórrer un tram de
mig quilòmetre durant les ho-
res punta.

En declaracions a Betevé
alguns d’aquests conductors

també han lamentat que el se-
màfor que hi ha a l’alçada del
passeig de Valldaura només es
manté en verd uns 20 segons,
cosa que dificulta que la mobi-
litat sigui fluida. 

Qui s’ha queixat més d’a-
questa situació són els veïns
de la zona que tenen aparca-
ments, ja que afirmen que treu-
re el cotxe de l’aparcament els
és molt complicat. De fet, hi ha
veïns que consideren que hau-
ria estat millor opció col·locar el
carril bici a la vorera de l’avin-
guda, ja que és molt ampla. 

Tardà: “Fer el referèndum 
és el més important”

POLÍTICA4El diputat al Congrés
d’ERC Joan Tardà va visitar Sant
Andreu el passat 28 d’agost.  En
un acte celebrat a la plaça Comerç,
batejat amb el nom de ‘Construir
una nova República’, Tardà va rei-
vindicar que l’1-O “guanyar el re-
ferèndum és molt important però,
com a demòcrates i republicans,
fer-lo ho és encara més”.

Tardà va defensar aquest ar-
gument perquè, des del seu punt
de vista, “un poble que conquereix

el dret a decidir mai no es pot sen-
tir derrotat”. Durant la seva in-
tervenció, el líder republicà al
Congrés també va denunciar la in-
capacitat  de Podemos i PSOE “de
posar-se d’acord per donar una
puntada de peu al partit més co-
rrupte d’Europa, el Partit Popular”.
Per últim, Tardà va assegurar que
“per primera vegada tenim les
eines per construir la nova Repú-
blica amb una majoria i un govern
independentista que complirà”.

Història | Homenatge als defensors de la llibertat
El Centre d’Estudis Ignasi Iglésias homenatjarà el diumenge dia 10, un dia abans de la Diada, els

homes i dones que, des del segle XVII, van lluitar per defensar les llibertats catalanes. L’acte de
commemoració es farà entre la plaça de les Dones de la Motor Ibèrica, al costat de la parròquia, i

l’interior del temple del barri, on hi ha la capella dels Segadors. Hi haurà diferents parlaments.  

Una imatge de Chamorro i la Sant Andreu Jazz Band. Foto: Arxiu
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Alerten d’una plaga de ratolins
en un carrer de la Sagrera

QUEIXA4Un grup de veïns d’un
parell d’edificis del carrer Mos-
sèn Juliana, al barri de la Sagre-
ra, van denunciar a principis de
mes la presència de ratolins als
seus pisos, segons va informar
Betevé.

Aquests veïns lamenten que
en els últims mesos, especial-
ment a partir del juliol, han tro-
bat ratolins a dins de casa en més
d’una ocasió, cosa que els pro-

voca intranquil·litat. De fet, una
veïna fins i tot ha hagut de mar-
xar de casa a causa de la fòbia que
té a aquests animals. 

De moment una empresa de
plagues ha confirmat la plaga i ha
recomanat que s’inspeccionin els
baixos del bloc i que es tapin els fo-
rats que hi ha a la sala dels comp-
tadors d’aigua. Per la seva banda,
l’Agència de Salut Pública ha fet
una inspecció al clavegueram.

Detinguts a Sant Andreu tres
lladres de comerços i cotxes

SUCCESSOS4Els Mossos d’Es-
quadra van detenir el passat 4 de
setembre a Sant Andreu els tres
presumptes lladres que en tres
dies van robar en nou comerços,
van atracar vuit persones al carrer
i van robar set cotxes a Barcelo-
na, Santa Coloma de Gramenet i
Badalona. A Sant Andreu els lla-
dres van atracar amb violència a
un taxista.

Els tres detinguts, d’entre 35 i
43 anys i nacionalitat espanyola,
van cometre els robatoris entre el
27 i el 31 d’agost. A banda dels ro-
batoris en diferents comerços i

benzineres, van estar a punt d’a-
tropellar diversos vianants en
dues ocasions mentre fugien des-
prés d’un robatori amb estirada,
que el cometien amenaçant amb
ganivets o xeringues.

La policia investiga si els tres
lladres també podrien haver co-
mès altres robatoris. De fet, la in-
vestigació contempla la possibili-
tat que els tres homes estiguessin
implicats en deu robatoris més.
Després de passar a disposició ju-
dicial, el jutge va decretar llibertat
per a dos dels detinguts i l’ingrés
a la presó del tercer.

SOCIETAT4El grup de veïns de
Sant Andreu que a mitjans del
mes passat van sortir al carrer per
denunciar un augment de roba-
toris a pisos del barri continuen
disposats a tirar endavant noves
reivindicacions.  

Després que molts veïns s’u-
nissin en un grup de Facebook per
denunciar aquesta situació i aler-
tar dels delictes, ara encaren
aquest setembre amb l’objectiu
que es convoqui una taula de se-
guretat amb representants polítics
i policials per abordar la situació.
Un d’aquests veïns, Alfons Ro-
mero, que ha estat l’encarregat de

coordinar el grup de Facebook,
afirma a Línia Sant Andreu que
al barri “hi ha una manca general
de seguretat”. “Darrerament hi ha
hagut molts robatoris a diferents
pisos, però el problema va més en-
llà”, afegeix.

Aquest grup de veïns tenen la
intenció de celebrar una primera
assemblea, tal com explica Ro-
mero, a finals de mes per orga-
nitzar-se i coordinar-se millor. “De
moment el grup del Facebook ha
servit perquè la gent estigui més
atenta i, de fet, hi ha veïns que han
trobat els plàstics que fan servir els
lladres per marcar les portes”, ex-

plica Romero, que reconeix que
“últimament hi ha més Mossos al
carrer”. En aquesta assemblea
també s’haurà de parlar, afegeix
aquest veí, si hi haurà més con-
centracions de protesta.

MOSSOS: “NO HI HA REPUNT”
Tot i les denúncies dels veïns, els
Mossos d’Esquadra asseguren
que no han detectat cap repunt
dels delictes al barri. Segons la po-
licia, la vintena d’establiments i
habitatges que van ser víctimes
d’un robatori entre mitjans de ju-
liol i mitjans d’agost no impliquen
un augment dels delictes.

Una imatge de la protesta veïnal del passat 14 d’agost. Foto: Twitter (@quimetus)

Veïns de Sant Andreu denuncien
“manca de seguretat” al barri

GASTRONOMIA4El pròxim di-
jous 7 de setembre Sant An-
dreu tornarà a rendir-se a la
tapa amb la ruta Atrapa la Tapa,
que reprèn la seva activitat des-
prés de l’aturada estival. I és que
la quarta edició d’aquest esde-
veniment s’ha dividit en dos pe-
ríodes, el primer de l’11 de maig
al 27 de juliol, i el segon –el qual
ara comença–, que s’allargarà
fins al 30 de novembre. 

La ruta tornarà amb nove-
tats, ja que els 40 bars i restau-
rants participants proposaran
noves tapes per tal d’adaptar-les
a la nova temporada. 

En aquesta iniciativa prenen
part diverses associacions de co-
merciants, en concret l’Eix Sant
Andreu, Sant Andreu Nord Co-
merç, l’Associació de Comer-
ciants Onze de Setembre, l’Asso-
ciació de Comerciants del Bon
Pastor, l’Associació de Comer-
ciants de Trinitat Vella, Sagrera
Activa Associació de Comerciants
i Navas, l’Eix Maragall i la Unió
de Botiguers Congrés-Indians.

El funcionament de la ruta és
ben senzill. Cada dijous, a partir
de les set de la tarda, els negocis
participants ofereixen una tapa
especialment creada per a l’oca-
sió i una beguda a un preu d’1,95
euros, amb l’objectiu de “donar a
conèixer els locals i l’oferta gas-

tronòmica dels diferents eixos i
associacions de botiguers del dis-
tricte i dinamitzar la restauració”,
expliquen des del Districte.

Els clients de la ruta, per la
seva banda, podran optar a guan-
yar un sopar per a dues persones
a l’establiment que vulguin. 

Presentació de la ruta de tapes de mitjans del mes de maig. Foto: Districte

L’Atrapa la Tapa torna de
vacances amb noves propostes

POLÈMICA4Els comerciants del
mercat exterior de Felip II, que
se celebra cada divendres, aler-
ten que corre el risc de tancar. El
mercat, que va nèixer fa 9 anys,
està format per 32 parades i la
seva desaparició, en paraules
del president de l’Associació del
Mercat Felip II, Joan Barceló, su-
posaria que tota aquella zona
“quedés deserta”, a més de ser un
“perjudici econòmic gravíssim”.

Segons expliquen des de
l’Associació Empresarial de
Marxants de Catalunya (AEM-
CA), les causes del tancament te-
nen a veure amb un conflicte
amb l’empresa que gestiona el
mercat –Serveis de gestió de
mercats, marxants i centre co-
mercials SL–, a la qual els co-
merciants abonaven de manera
mensual les taxes necessàries
per dur a terme l’activitat i amb
la qual no estan podent contac-
tar. L’AEMCA ha denunciat
l’empresa i els paradistes han re-
collit 300 signatures contra el
tancament del mercat.

Alerten que el
mercat exterior
de Felip II perilla

“Normalitat”
al comerç després 
de l’atemptat

SEGURETAT4El tinent d’alcalde
d’Empresa, Jaume Collboni, va as-
segurar a finals d’agost que “no hi
ha hagut cancel·lacions en hotels,
fires i visites” i que es compleixen
les previsions d’ocupació hotele-
ra  després dels atemptats a la
Rambla i a Cambrils de l’agost.

Collboni ho va dir durant la
primera reunió del Grup de se-
guiment dels agents econòmics
del comerç i el turisme, celebra-
da el 29 d’agost, i en la qual van
participar diverses entitats com
ara el Gremi d’Hotels, el de Res-
tauració, Barcelona Oberta o PI-
MEC, entre altres. 

El tinent d’alcalde, tanmateix,
va reconèixer que hi va haver
una “evident afectació” sobre el co-
merç i la restauració del centre de
la ciutat els dies posteriors de l’a-
temptat. De totes maneres, Coll-
boni va afirmar que “la normali-
tat que era un desig, és ara una re-
alitat” i va aprofitar per agrair “la
primera reacció” del sector i el seu
“compromís” durant les hores
posteriors als atacs terroristes. 

Campanya | Les botigues corregeixen la seva gestió de residus
La campanya de conscienciació que l’Ajuntament va posar en marxa a principis d’any per promoure
una millor gestió dels residus que produeixen les botigues de la ciutat sembla que està donant els
primers fruits. Segons dades del consistori, tres de cada quatre comerços que han estat informats
pels tècnics municipals han corregit les males pràctiques relacionades amb els residus.  

Comerç
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La FAVB condemna els atemptats del 17 d’agost i proposa un procés de reflexió sobre els fets

Condol i solidaritat
SOCIETAT/ La Federació d’Associacions
de Veïns de Barcelona (FAVB) va fer una
crida als ciutadans perquè participessin
en la manifestació del 26 d’agost de re-
buig als atacs terroristes que van colpejar
les Rambles i el municipi de Cambrils nou
dies abans. Ho va fer mitjançant un vídeo
que reproduïa el lema ‘No tinc por’, au-
tèntica declaració d’intencions de la ciu-
tat i del país després dels atemptats. 

“Després de la tragèdia, cal reaccio-
nar”, van afirmar des de la plataforma veï-
nal, la qual es va adherir a la convocatòria
formal d’una marxa que va aplegar més
de mig milió de persones. La manifestació
va començar als Jardinets de Gràcia i va fi-
nalitzar a la plaça de Catalunya, on l’actriu
Rosa Maria Sardà i una representant de la
Fundació Ibn Battuta, Míriam Hatibi, van
llegir un manifest en solidaritat amb les
víctimes i de rebuig a la violència terro-
rista. “La seva ideologia és la mort, la nos-
tra és una aposta decidida per la vida”, va
proclamar Sardà. 

Per altra banda, les autoritats presents
a la marxa –a més de les catalanes i muni-
cipals hi van ser presents tots els presi-
dents autonòmics, els membres del
govern de l’Estat i el rei Felip VI– van cedir
tot el protagonisme als cossos d’emer-
gències i de seguretat que van actuar de
manera decidida el dia de l’atemptat, els
quals van ser els encarregats d’encapçalar
la manifestació. Els van acompanyar re-
presentants d’entitats veïnals i ciutadanes
i d’establiments comercials i hotels de la
zona afectada pels atacs que aquell dia
van ajudar les persones que passejaven

per la Rambla i es van veure sorpreses
pels tràgics esdeveniments. 

Des de la FAVB han mostrat el seu re-
buig a aquesta acció “criminal” i han ex-
pressat el seu condol i solidaritat amb les
víctimes dels atemptats i les seves famí-
lies, alguns membres de les quals van
estar presents en primera línia de la ma-
nifestació del dia 26, al costat dels cossos
de seguretat i emergències. 

PROCÉS DE REFLEXIÓ
“Un crim d’aquestes característiques no es
pot justificar per cap argument ètic o po-
lític”, va expressar la FAVB, que ara ha
posat en marxa un “procés de reflexió”
sobre què ha passat, “les seves causes i les
vies per evitar que fets com aquest es re-
peteixin”, en referència als atacs que van
costar la vida a 15 persones i van deixar
un centenar de ferits. 

“Pensem que la tragèdia és un pro-
ducte de dinàmiques perverses, d’intole-
ràncies, injustícies i guerres de llarga
durada”, consideren des de la FAVB, des
d’on insisteixen que cal “intervenir en mol-
tes direccions”. De fet, aquesta és la idea
que expressaven al vídeo que van editar
per convocar els barcelonins a la manifes-
tació del 26 d’agost, en el qual proclama-
ven que no s’ha de tenir por a acollir
refugiats, a denunciar “la venda d’armes a
països que emparen el terrorisme” o “als
islamofòbics que promouen l’odi i el ra-
cisme”. De fet, han anunciat que pròxima-
ment presentaran un comunicat conjunt
amb altres entitats de la ciutat en el qual
desenvoluparan aquestes idees. 

NOU BARRIS/ “Ens preocupa la impunitat amb què creiem
que estan actuant els grups d’extrema dreta aliens al ba-
rri”. Aquesta és la principal queixa que han expressat en
un comunicat conjunt l’AVV de Prosperitat, la Prosperitat
Cultura en Acció 2 i la Xarxa 9 Barris Acull en relació amb
l’obertura d’una mesquita al carrer Japó d’aquest barri. 

La posada en marxa d’aquest centre de culte islàmic s’ha
vist envoltada de polèmica els darrers mesos. El 20 d’abril
diversos veïns es van manifestar contra la mesquita fent ser-
vir arguments legals, tot i que grups racistes i ultres com
Plataforma per Catalunya, Democràcia Nacional o Gene-
ració Identitària van intentar monopolitzar la mobilització.
Dies més tard, el 12 de maig, es va celebrar un acte en su-
port de la mesquita que va viure moments de tensió quan
detractors i partidaris es van encarar i insultar. 

“Els sabotatges continuats al local, l’extensió de pro-
paganda nazi i islamòfoba pel barri o la incitació a l’odi són
només alguns exemples d’actes directament delictius que
han envoltat l’oposició” a la mesquita, lamenten en el co-
municat. Per tot plegat, les tres entitats reclamen a l’A-
juntament i a la Generalitat que donin ordres a la policia
perquè sigui “més contundent” amb aquestes actituds i ins-
ta els veïns del carrer Japó a desmarcar-se d’actituds racistes
i a fer fora del barri els grups polítics antidemocràtics. 

Entitats de la Prosperitat fan una 
crida contra la islamofòbia i el racisme PARTICIPACIÓ/ Quaranta-vuit són les al·legacions que ha

presentat la Federació d’Associacions de Veïns de Barce-
lona (FAVB) al procés engegat per l’Ajuntament per can-
viar les normes del reglament de Participació Ciutadana,
una “reivindicació històrica” del teixit associatiu barceloní. 

En les al·legacions que ha presentat es valora “l’avanç
important que suposa l’establiment de noves vies per a
la participació a través de la iniciativa ciutadana” i apos-
ta perquè s’apropin a la “democràcia directa” a través del
compromís polític. A més, la FAVB considera que “cal pon-
derar adequadament” la participació de les entitats en els
consells de barri o audiències i reclama el correcte fun-
cionament d’aquests òrgans, cosa que implica “disposar
d’informació completa i acurada” amb antelació i convo-
catòries fetes amb suficient marge de temps. 

La FAVB aposta per 
la “democràcia directa”

Pintades contra alguns grups ultres. Foto: Twitter (@sssanjur)
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SALUT/ Menys cotxes, més salut.
Aquesta declaració d’intencions
també és el nom d’una campan-
ya que, impulsada per la Plata-
forma per la Qualitat de l’Aire, vol
lluitar contra la contaminació
que emeten els cotxes.

Sota el lema La contaminació
és invisible, les seves víctimes no, la
plataforma explica que la conta-
minació atmosfèrica a l’àrea me-
tropolitana és la causant de 3.500
morts prematures cada any i que
genera un cost sanitari d’uns 6.400
milions d’euros arreu del país.

Per això, la plataforma diu
que s’han d’aplicar mesures per re-
duir el trànsit, com ja han fet les
principals ciutats europees.

Una campanya 
per lluitar contra 
la contaminació

QUEIXA/ L’AV de la Dreta de l’Eixample ha
tornat a alertar sobre la situació proble-
màtica que afronten els veïns per conti-
nuar vivint al seu barri.

Segons han explicat en un comunicat,
aquesta situació és la conseqüència de la
“proliferació d’oficines i habitatges d’ús tu-
rístic, tan legals com il∙legals, i l’expulsió
del veïnat pels ‘desnonaments invisibles’,
és a dir, per no poder fer front a l’incre-
ment desmesurat del lloguer a l’hora de
renovar el contracte”. 

Els veïns afegeixen “la compra d’im-
mobles de propietat vertical per part de
fons d’inversió i societats especulatives”
com un altre dels factors que agreugen la
situació, i alerten que molts dels contrac-
tes de lloguer que hi ha actualment s’aca-

baran a finals d’aquest any i que molts
dels seus usuaris hauran de buscar pis en
un altre punt de la ciutat (o, fins i tot, fora
de Barcelona).

L’associació reitera que la suma de di-
ferents factors són els que han portat a la
situació actual. Entre altres, parlen de la si-
tuació actual de la Llei d’Arrendaments
Urbans (LAU), del turisme massiu, dels pri-
vilegis fiscals o de la inexistència d’un parc
d’habitatge públic i de lloguer protegit.

Per últim, l’AV de la Dreta de l’Eixam-
ple explica que entre el 2016 i el 2017 van
detectar 30 finques que estaven en venda
i que d’aquestes, 16 estaven “comprades
o en vies de ser comprades per societats
especulatives que es dediquen específi-
cament al mobbing immobiliari”.

L’AV de la Dreta de l’Eixample alerta
sobre la “problemàtica de l’habitatge”

POBLE-SEC/ En un comunicat
conjunt, Alerta Poble-sec, la Co-
ordinadora d’Entitats i Amics de la
plaça de Santa Madrona –amb el
suport de la Federació d’Associa-
cions de Veïns de Barcelona
(FAVB)– han reclamat que les te-
rrasses i els establiments de res-
tauració dels carrers Blai i Blesa tan-
quin una hora abans per tal de ga-
rantir l’espai públic com un indret
de trobada i d’ús col·lectiu i pel dret
a la salut i el descans dels veïns. 

El jutge va tornar a donar la raó
als restauradors al juliol, quan va
anul·lar per segona vegada l’or-
denació singular de terrasses que
obligava els negocis a tancar els
vetlladors una hora abans. 

Veïns del Poble-sec
volen una hora
menys de terrasses

TURISME/ L’Associació de Veïns
de la Sagrada Família ha tornat a
alçar la veu contra la massificació
turística que viu l’entorn del tem-
ple i el seu barri.

La darrera acció que han dut
a terme per combatre el turisme
de baixa qualitat va ser el passat
dia 5, quan es va celebrar una as-
semblea oberta als veïns del ba-
rri i de la ciutat a l’Espai 210 del
carrer Padilla. 

L’objectiu d’aquesta trobada
va ser la creació d’una plataforma
formada pels veïns i les entitats
que pateixen aquesta massifi-
cació i impulsar una nova mobi-
lització al carrer, que seria durant
la primera quinzena d’octubre.

Celebren una reunió
per combatre la
massificació turística

La ciutat es prepara per tornar a 
somriure amb la festa de la Mercè

CELEBRACIÓ/ El setembre signi-
fica per a molts barcelonins el re-
torn a la rutina, a la feina i a
l’escola, però quan el calendari
arriba a aquest mes, tothom a la
ciutat comença a pensar en una
festa: la Mercè. Enguany, els cinc
dies que serviran per celebrar les
festivitats en honor de la copa-
trona de la ciutat seran entre el 22
i el 25 d’aquest mes.

MARISCAL FA EL CARTELL
Com cada any, la iconografia i la
imatge de la Mercè és un dels as-
pectes més cridaners. Enguany,
que s’han complert els 25 anys de
la celebració dels Jocs Olímpics i
Paralímpics, l’il·lustrador valencià
Javier Mariscal (creador de Cobi i
Petra, les mascotes de les dues
cites) va ser l’escollit per dibuixar
el cartell. Segons va explicar ell
mateix, el seu dibuix és “una noia
de barri dotada d’uns atributs
cent per cent barcelonins: des
d’un pentinat amb el perfil del Ti-
bidabo fins a un tatuatge amb la
imatge de l’estàtua de Colom”.
Mariscal pren el relleu de Miguel
Gallardo.

Per la seva banda, Marina Gar-
cés, professora de filosofia de Sa-
ragossa, serà l’encarregada de
llegir el pregó que donarà el tret
de sortida a aquests cinc dies de
celebracions. La docent serà la se-
güent pregonera després de Ja-
vier Pérez Andújar.

REYKJAVÍK, CONVIDADA
A més, i continuant una tradició
que perdura des de la Mercè de
l’any 2007, enguany la ciutat con-

vidada serà Reykjavík. Quan es va
anunciar que aquesta capital nòr-
dica havia estat l’escollida, l’alcal-
dessa Colau va destacar “el seu
compromís cívic per promoure la
democràcia i la justícia social en
un context complicat”. 

El govern de Reykjavík i l’Ajun-
tament treballen des del passat
mes de febrer en la participació
que la ciutat islandesa tindrà du-
rant la Mercè. El que ja s’ha confir-
mat és la presència de diferents
artistes d’aquesta ciutat, com els
músics Halldor Mar, Ólöf Arnalds
o Reykjavíkurdætur (les filles de
Reykjavík), mentre que Sigga Sof-
fia, una especialista en dansa con-
temporània (disciplina a la qual
afegeix elements del circ) serà
una de les estrelles de la Festa del
Foc i la Llum.

La capital islandesa, una de les
ciutats de moda de l’actualitat,
prendrà el relleu de Medellín,
Quito, Istambul, Dakar, Sant Pe-
tersburg, Montreal, Viena, Esto-
colm, Buenos Aires i París.

MÉS BARRIS DE FESTA
Per últim, com ja va passar també
l’any passat, el consistori va anun-
ciar la seva voluntat de portar la
Mercè encara a més barris de la
ciutat. De fet, l’any passat ja es van
incorporar a la festa espais com la
Fabra i Coats o el parc de la Trini-
tat, però l’Ajuntament vol aconse-
guir que tots els districtes puguin
gaudir de la principal festa anual
de la ciutat. Els punts que s’hi afe-
geixin se sumaran als habituals,
com la plaça de Sant Jaume, la
plaça Catalunya o la Ciutadella.
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DIMECRES 30 DE SETEMBRE
20:30 L’Esbart Ciutat Comtal presenta aquest es-

pectacle, Acròstic, amb coreografies de nova
creació que conformen una obra continuada.
/ Sant Andreu Teatre.

DIJOUS 7 DE SETEMBRE
18:00 Maria Mercè Conangla, presidenta de la Fun-

dació Àmbit Ecologia Emocional, farà una
conferència anomenada L’Ecologia Emocional,
l’art de viure en plenitud. / Fabra i Coats.

DILLUNS 2 D’OCTUBRE
20:00 Arrenca la temporada de tallers de tar-

dor i una de les propostes estrella serà el curs
de Balls llatins que coordinarà Neritza Pini-
llos. / Centre Cívic Baró de Viver.

FINS AL 28 DE SETEMBRE
Matí-Tarda Xanadú és el nom de la mostra que

es pot visitar a l’Espai Foradada i que vol ren-
dir homenatge a tota una sèrie d’espais
oblidats i abandonats a partir d’una sèrie de
fotografies. / Centre Cívic Trinitat Vella.

A PARTIR DEL 4 D’OCTUBRE
Matí-TardaUE Sant Andreu mostra el resultat d’u-

na jornada de portes obertes que el club va or-
ganitzar per A artistes del Grup de Pintors de
Sant Andreu. / Casal de barri Can Portabella.

DIJOUS 7 DE SETEMBRE
17:30 Contes de l'Amèrica Llatina és el nom de

l’activitat familiar amb textos de Sílvia Mo-
lins i amb la interpretació de la pròpia auto-
ra i de Francesc Ollé. / Centre Cívic Navas.

DILLUNS 2 D’OCTUBRE
17:00 Que els més menuts es familiaritzin

amb l’anglès mai no havia estat tan fàcil amb
aquest taller de voluntaris anomenat English
4 kids. / Centre Cívic Trinitat Vella.

TOTS ELS DIMARTS
12:00 Fer esport a l’aire lliure és possible al parc

de la Pegaso, on tots els dimarts al matí es
fan sessions de tai-txi i txi-kung. Activitat gra-
tuïta. / Parc de la Pegaso.

CULTURA INFANTIL ESPORTSEXPOSICIONSTALLERS

En aquest especial Pokémon, la FNAC
organitzarà una tarda amb partides a
diferents videojocs d’aquests dibuixos
nipons. / FNAC La Maquinista.

L’univers fantàstic dels
Pokémon arriba a la FNAC
Dijous 14 de setembre a les 18:00

El taller Ioga servirà perquè tots els par-
ticipants descobreixin els fonaments
d’aquesta disciplina. Coordina la pro-
fessora Victoria García. / Centre Cívic del
Bon Pastor.

Un curs trimestral per
descobrir els secrets del ioga

A partir del 27 de setembre a les 19:00

La UE Sant Andreu afronta 
el primer derbi contra l’Horta
Diumenge 1 d’octubre a les 18:00

Yuca al Caliu oferirà un concert en el
qual proposen un viatge des del Me-
diterrani fins a l’altre costat de l’oceà
Atlàntic. / Casal de barri Can Portabella.

Yuca al Caliu ofereix un
concert a Can Portabella

Divendres 22 de setembre a les 19:00

Partit de futbol corresponent a la vui-
tena jornada de Tercera divisió entre
la Unió Esportiva Sant Andreu i la
Unió Atlètica Horta. / Narcís Sala.

FUTBOL4L’inici ha estat irre-
gular, però la UE Sant Andreu
mostra una tendència ascen-
dent. La UE Sant Andreu de
Mikel Azparren ha començat
un nou curs a la Tercera divisió
sumant quatre punts dels nou
primers que s’han jugat després
de guanyar un matx, empatar-ne
un altre i perdre’n un.

Després d’una participació
decebedora en el Torneig
d’Històrics, els quadribarrats
van donar el tret de sortida a la
temporada amb un empat a zero
contra el Santboià al Narcís Sala
en un partit en el qual tota l’ar-
tilleria andreuenca va acabar
mullada.

Però si el punt contra els del
Baix Llobregat va deixar un re-
gust amarg, encara pitjor va
acabar el primer desplaçament
del curs, la visita a Sant Feliu. La
tònica del matx va ser similar a
la de l’estrena, però els locals van
aconseguir guanyar per la míni-
ma (1-0) gràcies a un gol al
temps afegit.

Els mals resultats, però, es

van acabar en el primer partit
d’aquest mes, el passat dia 3 al
Narcís Sala, amb un triomf con-
tra la Pobla de Mafumet (2-0).
Tot i això, l’afició va haver d’es-
perar 52 minuts per poder cele-
brar el primer gol oficial de la
temporada, una falta magistral-
ment exectuada per David Ló-
pez. Ferran Jutgla, que va entrar
com a revulsiu al segon temps, va
certificar els primers tres punts

quadribarrats en aquesta tem-
porada 2017-18.

UN SETEMBRE EXIGENT
La temporada acaba de començar,
però abans que acabi el mes, el
Sant Andreu haurà d’afrontar
quatre partits, la visita a l’Espan-
yol B el passat dia 10, un matx con-
tra l’Ascó el dia 13 i dues sortides
seguides: Granollers (el dia 17) i
Castelldefels (el dia 24).

La primera victòria va arribar contra la Pobla. Foto: UESA

El Sant Andreu comença el curs
sumant quatre punts de nou

Atletisme | Continuen obertes les inscripcions per al Correbarri
15 d’octubre. Des de fa setmanes, els atletes barcelonins tenen marcada en vermell aquesta
data en el seu calendari, ja que és quan es disputarà l’edició d’enguany del Correbarri. Les

inscripcions ja estan obertes de fa setmanes i el termini per apuntar-se a la cursa romandrà
obert fins al dia 10 del mes que ve. El recorregut serà de 10 quilòmetres per Ciutat Vella.

Quatre jugadores del CN Sant
Andreu, campiones d’Europa

WATERPOLO4Mireia Guiral,
Ruth Ariño, Alejandra Aznar i
Sílvia Morell, quatre de les juga-
dores del CN Sant Andreu, es van
proclamar campiones d’Europa
en categoria juvenil en un cam-
pionat que es va disputar a Novi
Sad (Sèrbia) durant els últims
dies del mes passat. 

L’equip estatal, dirigit pel tèc-
nic andreuenc Javi Aznar, va
aconseguir el títol després de
guanyar la final de forma agòni-
ca contra els Països Baixos (11-10). 

A banda del títol, Alejandra
Aznar va guanyar el títol a la mi-
llor jugadora de la competició i
també va acabar la competició
com a màxima golejadora.

MUNDIAL JÚNIOR A GRÈCIA
Per altra banda, Guiral, Aznar,
Paula Crespí i Carmen Baringo,
són a Grècia, on la selecció es-
panyola està disputant el cam-
pionat del món júnior.

L’equip va començar el seu
camí amb un triomf contra Nova
Zelanda el passat dia 3 (14-3),van
cloure derrotar Croàcia el passat
dia 4 (18-2) i van tancar la primera
fase empatant contra el potent
combinat dels Estats Units (9-9).

A partir del dimecres 6 es dis-
putaran les eliminatòries per de-
cidir les campiones del dotzè
mundial júnior. El combinat es-
tatal s’haurà de veure les cares
contra el tercer equip del grup C.
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